

Діяльність правоохоронних органів :

анотований бібліографічний список

2025. – Вип. 7 (квітень). – 42 с.

<http://www.nplu.org/article.php?id=423>

1. **Акопян К. Роль військових журналістів у системі розбудови стратегічних комунікацій Державної прикордонної служби України** [Електронний ресурс] / Карина Акопян // Вісн. Кн. палати. – 2024. – № 11. – С. 10-14. *Розглянуто основні аспекти діяльності військових журналістів Державної прикордонної служби України, зокрема їх роль і вплив на розвиток системи стратегічних комунікацій у цій системі. Схарактеризовано механізми формування та розвитку стратегічних комунікацій у Держприкордонслужбі як правоохоронному органі спеціального призначення. Сутність стратегічних комунікацій розкрито в контексті створення позитивного іміджу Державної прикордонної служби України та реформування її діяльності відповідно до стандартів Північноатлантичного альянсу.* Текст:

<http://visnyk.ukrbook.net/article/view/320517>

2. **АМКУ надав рекомендації МВС України** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про засідання Антимонопольного комітету України (АМКУ) 3 квітня 2025 р., під час якого підбиті підсумки контролю за дотриманням Міністерством внутрішніх справ України (МВС України), зокрема Головним сервісним центром МВС (ГСЦ МВС), законодавства про захист економічної конкуренції у зв'язку з розміщенням у відкритому доступі посилань на онлайн-платформу державного підприємства "ІНФОТЕХ". Окреслено обставини справи та наведено рішення АМКУ, яким МВС України рекомендовано: "припинити дії, що полягають у наданні переваг у конкуренції ДП "ІНФОТЕХ" у підготовці до складання теоретичного іспиту*

для отримання права керування транспортними засобами, які містять ознаки порушення законодавства про захист економічної конкуренції, передбаченого частиною першою статті 15, пунктом 3 статті 50 Закону України "Про захист економічної конкуренції", у вигляді антиконкурентних дій органу влади, які можуть призвести до спотворення конкуренції, усунути причини виникнення цього порушення та умови, що йому сприяють".

Текст: <https://pravo.ua/amku-nadav-rekomendatsii-mvs-ukrainy/>

3. **Андрушко О. В. Кримінальні процесуальні повноваження посадових осіб та органів (підрозділів) Державної прикордонної служби України в системі її службово-бойової діяльності** [Електронний ресурс] / О. В. Андрушко // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 1. – С. 445-448. Визначено нормативні моделі кримінальних процесуальних повноважень посадових осіб, органів (підрозділів) Державної прикордонної служби України (ДПСУ) в системі її службово-бойової діяльності. Зазначено, що в цій системі чільне місце посідають функції, що пов'язані з правоохоронною діяльністю прикордонного відомства. Окреслено права та обов'язки, які складають нормативну модель кримінальних процесуальних повноважень посадових осіб, органів (підрозділів) ДПСУ в системі її службово-бойової діяльності. Акцентовано, що кримінальні процесуальні повноваження посадових осіб та органів (підрозділів) ДПСУ різноманітні і пов'язані, насамперед, з основним призначенням та завданнями цього правоохоронного органа, а саме, на ДПСУ покладаються завдання щодо забезпечення недоторканності державного кордону та охорони суверенних прав України в її прилеглий зоні та виключній (морській) економічній зоні. Текст: http://www.lsej.org.ua/1_2025/104.pdf

4. **АРМА отримало свідоцтво про реєстрацію авторського права на реєстр арештованих активів** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про отримання Національним агентством України з питань виявлення, розшуку та управління активами, одержаними від корупційних та інших злочинів офіційного свідоцтва, яке

підтверджує авторські майнові права щодо Єдиного державного реєстру арештованих активів. Наведено коментар заступника голови АРМА Станіслава Петрова, який назвав це "ключовою точкою опори для цифрової трансформації АРМА", завдяки чому Агентство відтепер має "не лише фактичний, а й юридичний контроль над системою, що обліковує арештовані активи", а це "значно посилює нашу здатність оновлювати, інтегрувати та захищати Реєстр відповідно до найкращих міжнародних практик". Текст: <https://pravo.ua/arma-otrymalo-svidotstvo-pro-reiestratsiiu-avtorskoho-prava-na-reiestr-areshtovanykh-aktyviv/>

5. **АРМА представило щорічний звіт** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 27 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про презентацію щорічного звіту Національного агентства України з питань виявлення, розшуку та управління активами, одержаними від корупційних та інших злочинів, представленого головою Агентства Оленою Думою. Вона наголосила, що в 2024 р. АРМА забезпечило рекордні результати в управлінні арештованими активами, міжнародному співробітництві та цифровій трансформації, а також було розширено партнерство з міжнародними організаціями, підвищено якість управлінських рішень та запроваджено нові цифрові інструменти для автоматизації процесів. Окреслено ключові показники АРМА в 2024 р. щодо: реалізації активів, посилення контролю та зростання надходжень, виявлення і розшуку активів, міжнародного розшуку та міжнародної співпраці, юридичного захисту.* Текст: <https://pravo.ua/arma-predstavyla-shchorichnyi-zvit/>

6. **Басалик С. А. Контррозвідувальна діяльність: концептуальні засади та організаційні особливості** [Електронний ресурс] / С. А. Басалик, В. В. Тищук // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 1. – С. 449-453. *Проаналізовано концептуальні засади та організаційні аспекти контррозвідувальної діяльності як важливої складової системи національної безпеки. Зроблено акцент на завданнях і принципах контррозвідувальної роботи, особливу увагу приділено управлінським принципам, які визначають*

ефективність організації контррозвідальної діяльності. Визначено повноваження різних органів, відповідальних за контррозвідальну діяльність в Україні, зокрема Служби безпеки України (СБУ), розвідальних органів, Державної прикордонної служби України (ДПСУ) та Управління державної охорони України. Проаналізовано правову основу та особливості використання гласних і негласних контррозвідальних заходів для забезпечення національної безпеки. Розглянуто контррозвідальні заходи, які включають як відкриті методи, зокрема спостереження та перевірку відкритих джерел, так і негласні, що передбачають залучення конфіденційних джерел для виявлення загроз. Наголошено на важливості впровадження інноваційних технологій, посилення міжвідомчої координації та поглиблення міжнародного співробітництва. Текст:

http://www.lsej.org.ua/1_2025/105.pdf

7. Білецький В. О. Сучасні виклики та напрями розвитку оперативно-розшукової діяльності в Україні [Електронний ресурс] / Вячеслав Олександрович Білецький, Володимир Миколайович Матняк // Наук. перспективи. – 2025. – № 2. – С. 1249-1257. Проаналізовано сучасний стан оперативно-розшукової діяльності (ОРД) в Україні в умовах правового режиму воєнного стану. Визначено інноваційні та стратегічні напрями її розвитку. Розглянуто вплив повномасштабної агресії з боку РФ на стан організації оперативно-розшукової діяльності та акцентовано на необхідності адаптації правового регулювання до нових реалій. Висвітлено актуальні проблеми, пов'язані з воєнними діями, а саме: розвідально-диверсійна діяльність противника, шпигунство, колабораціонізм, активізація злочинності. Окрему увагу приділено стратегічним напрямом, спрямованим на підвищення ефективності ОРД, до яких належать модернізація технологічного оснащення, розширення міжнародного співробітництва та підготовка оперативних співробітників до нових викликів. Наголошено на ролі громадянського суспільства у забезпеченні національної безпеки та важливості співпраці правоохоронців із

громадськими організаціями. Надано рекомендації щодо адаптації правових норм до умов воєнного стану та посилення відповідальності за злочини, пов'язані з воєнними загрозами.

Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20790/20766>

8. Блуд В. В. До характеристики правового статусу кадрових підрозділів Служби безпеки України [Електронний ресурс] / В. В. Блуд // Наук. вісн. публіч. та приват. права. – 2024. – № 5. – С. 34-38. *Визначено поняття правового статусу кадрових підрозділів СБУ. Здійснено аналіз норм чинного законодавства, яке регулює правовий статус СБУ взагалі, а також її кадрових підрозділів зокрема. Виділено ключові особливості, які характеризують правовий статус кадрових підрозділів СБУ. Зроблено висновок, що ці підрозділи – важливі, поліфункціональні, структуровані адміністративні частки загальної системи СБУ. Окреслено особливості їх правового статусу, зокрема вказано, що це не тільки служба управління персоналом та оформлення службово-трудової діяльності, але й важливий суб'єкт формування морально-етичного клімату в діяльності органа та його співробітників-військовослужбовців.*

Текст:

<http://www.nvppp.in.ua/vip/2024/5/9.pdf>

9. Василенко Є. М. Сутність та цілі здійснення зовнішнього контролю за діяльністю Державного бюро розслідувань [Електронний ресурс] / Є. М. Василенко // Наук. вісн. публіч. та приват. права. – 2024. – № 5. – С. 39-43. *Визначено, що зовнішній контроль – це діяльність, що здійснюється суб'єктами, які не є частиною структури або системи управління контролюваного об'єкта, з метою перевірки відповідності його діяльності встановленим нормам, стандартам, завданням чи регламентам. Метою зовнішнього контролю є забезпечення прозорості, відповідності вимогам законодавства, дотримання принципів доброчесності, ефективності, законності, а також надання об'єктивної оцінки результатів діяльності об'єкта контролю. Сформовано цілі здійснення зовнішнього контролю за діяльністю ДБР, а саме: забезпечення законності;*

запобігання випадкам вчинення корупції або будь-яких зловживань; політична нейтральність; вдосконалення роботи; відповідність міжнародним стандартам у сфері боротьби з корупцією та захисту прав людини. Текст: <http://www.nvppp.in.ua/vip/2024/5/10.pdf>

10. **Вишневська Т. Після скандального викриття земельної корупції: Кличко заявив про нову хвилю звільнень** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що Національне антикорупційне бюро України (НАБУ) викрило посадовців, які організували схему для заволодіння цінною землею у столиці на понад 95 млн грн. Міський голова Віталій Кличко проінформував про звільнення десятка чиновників і запевнив, що "чистка кадрів" у Києві продовжується. Наведено імена тих, хто втратив свої посади. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/700497-zemelna-korupciya-u-kiyevi-klichko-zayaviv-pro-novi-zvilnennya>

11. **Відповідальність за ототожнення адвоката з клієнтом: парламент прийняв за основу законопроект щодо гарантій адвокатів** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 26 берез. – Електрон. дані. Окреслено основні положення ухваленого Верховною Радою України (ВР України) в першому читанні та за основу законопроекту № 12320 "Про внесення змін до Кодексу України про адміністративні правопорушення, Кримінального та Кримінального процесуального кодексів України щодо забезпечення дотримання гарантій адвокатської діяльності". Законопроектом пропонується: деталізувати диспозицію ст. 397 Кримінального кодексу України (КК України), а саме - визначити конкретні форми втручання в діяльність адвоката, а також порушення гарантій адвокатської діяльності, що визнаються кримінально караними діями; визначити підслідність кримінальних правопорушень, пов'язаних із втручанням в діяльність адвоката, захисника, представника, за слідчими Державного бюро розслідувань (ДБР); надати посадовим особам органів адвокатського самоврядування право складати протоколи про

адміністративні правопорушення в разі порушення гарантій адвокатської діяльності тощо. Текст: <https://pravo.ua/vidpovidalnist-za-ototozhnennia-advokata-z-kliientom-parlametn-pryiniav-za-osnovu-zakonoproiekt-shchodo-harantii-advokativ/>

12. **Воронятніков О. О. Міжнародне співробітництво спеціально уповноважених суб'єктів у сфері протидії корупції** [Електронний ресурс] / Олександр Олександрович Воронятніков // Наук. перспективи. – 2025. – № 2. – С. 1280-1290. *Окреслено основи міжнародного співробітництва у боротьбі з правопорушеннями, пов'язаними з корупцією. Схарактеризовано повноваження Національного антикорупційного бюро України (НАБУ), Національного агентства з питань запобігання корупції (НАЗК) та Національного агентства України з питань виявлення, розшуку та управління активами, одержаними від корупційних та інших злочинів (АРМА). Проаналізовано нормативно-правові акти, які регламентують механізми міжнародної взаємодії, включаючи міжнародні угоди, двосторонні меморандуми та участь України в міжнародних антикорупційних ініціативах. Висвітлено основні виклики та перспективи міжнародного співробітництва у сфері протидії корупції, зокрема вказано на необхідність удосконалення законодавчого регулювання та розширення партнерських зв'язків із міжнародними інституціями.* Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20793/20769>

13. **Гал І. Протести та зброя: у Раді передумали перетворювати Нацгвардію на "Беркут". Поки що...** [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 25 берез. — Електрон. дані. *Подано заяву народного депутата України Ярослава Железняка про зняття з розгляду законопроекту № 10311, який передбачав розширення прав Національної гвардії України (НГУ) щодо протидії учасникам протестних акцій за допомогою застосування вогнепальної зброї, сльозогінного газу, електрошокерів, кийків, безпілотників тощо. Наведено коментар представників Центру протидії корупції (ЦПК), які порівняли цей*

законопроект із "законами 16 січня" від 2014 р., та наголосили, що документ "не має відношення до ефективного захисту держави, а лише надає повноваження розганяти мітинги у стилі ліквідованого підрозділу "Беркут"". Текст: <https://fakty.ua/452036-protesty-i-oruzhie-v-rade-peredumali-prevracshat-nacgvardiyu-v-berkut-poka>

14. **Гончарова-Панфьорова О. Особливості кримінальної відповідальності за провокацію кримінального правопорушення щодо неповнолітніх** [Електронний ресурс] / О. Гончарова-Панфьорова, Ю. Таратинов // Юрид. вісн. – 2024. – № 6. – С. 269-276. Зазначено, що провокація як окремий вид правопорушення спрямована на спонукання іншої особи до протиправної поведінки з метою подальшого її викриття. Вказано на певні прогалини з цього питання в законодавстві України та наголошено, що вплив цифрових технологій посилює проблему, надаючи нові можливості для маніпуляцій, що збільшує ризик втягнення дітей у правопорушення через Інтернет. Досліджено питання правового та етичного характеру, які виникають у процесі кваліфікації провокаційних дій, спрямованих на неповнолітніх. Здійснено аналіз міжнародних практик, зокрема у Німеччині, Франції та США, де питання захисту неповнолітніх від провокації є пріоритетним, а поліція та правоохоронні органи зобов'язані уникати створення провокаційних ситуацій. Надано рекомендації щодо посилення правових норм та підвищення захисту неповнолітніх на національному рівні, зокрема шляхом впровадження положень, що враховують їхню вразливість, та розвитку механізмів, які гарантуватимуть справедливе розслідування і захист прав дітей. Текст: http://yurvisnyk.in.ua/v6_2024/33.pdf

15. **Грицаченко В. В. Математична модель оцінки ефективності оперативно-розшукової протидії злочинам Національною поліцією в сучасних умовах** [Електронний ресурс] / В. В. Грицаченко // Право і сусп.-во. – 2025. – № 1. – С. 323-330. Зазначено, що до основних завдань системи оцінювання діяльності працівників НПУ відносяться: аналіз сприйняття діяльності цих працівників населенням; дослідження проблем, які виникають

в діяльності НПУ в контексті експертної оцінки; визначення реальних потреб правоохоронної діяльності в конкретному населеному пункті та їх забезпечення; визначення потреб і проблем в діяльності працівників НПУ методами самооцінки; розробка рекомендацій за результатами оцінювання та їх впровадження. Зроблено висновок, що математична модель оцінки ефективності діяльності оперативних підрозділів НПУ - це сукупність математичних формул для розрахунку якісних показників окремих елементів оперативно-розшукової протидії злочинам на основі кількісних показників відповідних елементів з урахуванням співвідношення результатів оперативно-розшукової протидії злочинам, які не мають кількісного вираження.

Текст:

http://www.pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2025/1_2025/49.pdf

16. Демчук П. Чотири причини, чому двомісячний арешт майна в кримінальних справах - погана ідея [Електронний ресурс] / Павло Демчук // Дзеркало тижня. – 2025. – 24 берез. — Електрон. дані. Йдеться про законопроект № 12439, спрямований на захист бізнесу від необґрунтованого тиску правоохоронних органів. Розглянуто запропоноване введення двомісячного строку для арешту майна підозрюваних і обвинувачених, що викликає занепокоєння через можливі негативні наслідки для кримінального правосуддя та ефективного повернення злочинних активів. Наведено аргументи проти такого короткого терміну, зокрема ризику для євроінтеграції, проблеми з поверненням активів із-за кордону та перевантаження судової системи. Запропоновано розглянути можливість встановлення більш тривалого строку для арешту майна у складних економічних і корупційних справах. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/chotiri-prichini-chomu-dvomisjachnij-aresht-majna-v-kriminalnikh-spravakh-pohana-ideja.html>

17. З початку року до суду передано майже 2 тисячі обвинувальних актів – ДБР [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. Надано інформацію про кримінальні

провадження Державного бюро розслідувань (ДБР) за перший квартал 2025 р. Зазначено, що за результатами розслідування низку обвинувальних актів уже скеровано до суду. Текст: <https://pravo.ua/z-pochatku-roku-do-sudu-peredano-maizhe-2-tysiachi-obvynuvalnykh-aktiv-dbr/>

18. **Зайкіна Г. М. Удосконалення нормативно-правового регулювання міграційно-правоохоронної діяльності громадських формувань в сучасних умовах** [Електронний ресурс] / Ганна Миколаївна Зайкіна // Вісн. Нац. акад. прав. наук України. – 2025. – № 1. – С. 221-238. *Досліджено питання вдосконалення нормативно-правового регулювання міграційно-правоохоронної діяльності громадських формувань, які виконують важливу роль у забезпеченні правопорядку, запобіганні та протидії нелегальній міграції, особливо в умовах сучасних викликів, зокрема під час воєнного стану в Україні. Визначено поняття "громадські формування" та "міграційно-правоохоронна діяльність громадських формувань". Виокремлено їхні особливості, права, обов'язки, а також функціональні аспекти їхньої діяльності. Розкрито ключові складові міграційно-правоохоронної діяльності та проаналізовано її нормативно-правову основу. Визначено основних суб'єктів адміністративно-правового регулювання міграції та надано приклади громадських формувань, які є активними учасниками міграційно-правоохоронної діяльності. Окреслено напрями вдосконалення, які включають гармонізацію національного законодавства з міжнародними стандартами, посилення співпраці між державними органами та громадськими формуваннями, впровадження цифрових технологій у їхню діяльність, удосконалення процедур професійної підготовки та розробку нових механізмів взаємодії.* Текст: [https://visnyk.kh.ua/web/uploads/pdf/32\(1\)_2025-221-238.pdf](https://visnyk.kh.ua/web/uploads/pdf/32(1)_2025-221-238.pdf)

19. **Захист бізнесу під час здійснення кримінального провадження: профільний парламентський комітет напрацьовує законопроект до другого читання** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про підготовку Комітетом*

Верховної Ради України (ВР України) з питань правоохоронної діяльності до другого читання законопроекту № 12439 "Про внесення змін до Кримінального процесуального кодексу України щодо удосконалення гарантій захисту суб'єктів господарювання під час здійснення кримінального провадження". Зазначено, що до Робочої групи з підготовки законопроекту залучені народні депутати України, представники Офісу Генерального прокурора та Спеціалізованої антикорупційної прокуратури (САП), Служби безпеки України (СБУ), Державного бюро розслідувань (ДБР), Бюро економічної безпеки (БЕБ), Національного антикорупційного бюро України (НАБУ), Національної поліції України (НПУ), Верховного Суду, а також члени Ради з питань підтримки підприємництва в умовах воєнного стану при Президентові України, представники бізнесу, адвокати, журналісти та громадськість. Члени Робочої групи висловили свої пропозиції та зауваження щодо проекту та окреслили план роботи над іншими важливими питаннями документа. Текст: <https://pravo.ua/zakhyst-biznesu-pid-chas-zdiisnennia-kryminalnoho-provadžhennia-profilnyi-parlamentskyi-komitet-napratsovuie-zakonoproiekt-do-druhoho-chytannia/>

20. **Здоровило Т. Артефакти IV - V століття з "чорного" ринку передані Нацмузею історії України** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 23 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про передачу поліцією Києва до Національного музею історії України рідкісних артефактів IV - V ст., вилучених з "чорного" ринку. Зазначено, що у січні 2025 р. правоохоронці запобігли продажу археологічних знахідок, що мають виняткову історичну та культурну цінність, і як наголошують у відомстві, ці унікальні знахідки не мають аналогів у жодній світовій колекції.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188545/>

21. **Здоровило Т. Босс вчинив самогубство: на Волині викрито масштабну схему розкрадання лісу** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 28 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про викриття оперативниками Волинського управління Департаменту*

внутрішньої безпеки Національної поліції спільно з поліцейськими Волинської області злочинної організації, учасники якої незаконно вирубали у лісовому угідді ДП "Ліси України" дерева на суму понад 6,4 млн грн. За результатами проведених експертиз і на підставі зібраних доказів головним фігурантам оголосили про підозру за ч. 4 ст. 246 (Незаконна порубка або незаконне перевезення, зберігання, збут лісу), ч. 1 та ч. 2 ст. 255 (Створення, керівництво злочинною спільнотою або злочинною організацією, а також участь у ній) Кримінального кодексу України (ККУ України). Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188634/>

22. **Здоровило Т. Екстрадували в Україну: в Польщі затримано "політексперта" із пулу Медведчука** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про екстрадицію в Україну за запитом Служби безпеки України (СБУ) російського агента "політексперта" із пулу обвинуваченого в державній зраді проросійського політика В. Медведчука - пропагандиста К. Молчанова. Зазначено, що наразі К. Молчанову оголошено про підозру за ч. 3 ст. 436-2 та ч. 6 ст. 111-1 Кримінального кодексу України (ККУ) - виправдовування, визнання правомірною, заперечення збройної агресії РФ проти України, глорифікація її учасників та колабораційна діяльність.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188712/>

23. **Здоровило Т. Запізніле прозріння Мінкультури: залишки садиби Євменія Зеленського у Києві внесено до Держреєстру нерухомих пам'яток України** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 25 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про рішення Міністерства культури і стратегічних комунікацій (МКСК) про внесення київської садиби Євменія Зеленського другої половини XIX ст. до Державного реєстру нерухомих пам'яток України. Зазначено, що 19 липня 2024 р. забудовник за допомогою важкої будівельної техніки зніс будинок, а 21 липня за процесуального керівництва Шевченківської окружної прокуратури Києва за фактом руйнування будівлі порушили кримінальне провадження. Наразі у*

наказі МКСК доручено Київській міській військовій адміністрації вжити низку заходів для збереження пам'ятки архітектури. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188587/>

24. **Здоровило Т. Земельна афера на мільйони: злочинна група на Київщині зволила 47 земельними ділянками** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про викриття оперативниками Департаменту стратегічних розслідувань Національної поліції України (НПУ) та слідчими слідчого управління Головного управління Національної поліції (ГУНП) в Київській області спільно з Київською обласною прокуратурою злочинної групи осіб, які за допомогою підроблених документів привласнили 47 земельних ділянок комунальної власності в Обухівському районі. Як повідомили правоохоронці, на підставі зібраних доказів фігурантам справи залежно від участі та ролі оголошено підозри за кількома статтями Кримінального кодексу України (КК України) – шахрайство; легалізація (відмивання) майна, одержаного злочинним шляхом; несанкціоновані дії з інформацією, яка оброблюється в автоматизованих системах, вчинені особою, яка має право доступу до неї.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188719/>

25. **Здоровило Т. "Золоті яйця" Міноборони: розкрадено понад 733 млн грн та замах на розтрату – 788** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Подано повідомлення Національного антикорупційного бюро України (НАБУ) про викриття схеми розкрадання державних коштів під час закупівлі Міністерством оборони (МО) продуктів для Збройних сил України (ЗСУ). Висвітлено обставини справи та зазначено, що наразі її розслідують за статтями про розтрату, замах на розтрату та відмивання грошей.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188723/>

26. **Здоровило Т. Клірик УПЦ (МП) шпигував для фсб на Донеччині в обмін на "евакуацію" сім'ї до рф** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 10 квіт. — Електрон. дані.

Йдеться про затримання контррозвідкою Служби безпеки України (СБУ) на Донеччині агента ФСБ, протоієрея Покровського вікаріатства УПЦ МП, який коригував російські удари по українських захисниках. Як зазначено у матеріалах справи, клірик був завербований ФСБ через свою доньку, яка живе в Росії та писала листа Путіну на отримання громадянства РФ для її матері та сестри з України. В обмін на співпрацю протоієрею пообіцяли "евакуювати" його родину до РФ з оформленням громадянства країни-агресора і допомогою "на перших порах". На підставі зібраних доказів слідчі СБУ повідомили агенту, який наразі перебуває під вартою, про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) - державна зрада, вчинена за попередньою змовою групою осіб в умовах воєнного стану. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188840/>

27. Здоровило Т. Коригували удари рф по Києву: СБУ затримала трьох російських агентів [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 31 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про проведену контррозвідкою Служби безпеки України операцію з нейтралізації агентурної групи російської воєнної розвідки, у результаті якої затримано трьох зловмисників, головним завданням яких було коригування повітряних ударів російських агресорів по Києву. Зазначено, що слідчі СБУ повідомили затриманим про підозру відповідно до вчинених злочинів за декількома статтями Кримінального кодексу України (КК України): ч. 2 ст. 111 (державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану); ч. 3 ст. 114-2 (несанкціоноване поширення інформації про переміщення або розміщення ЗСУ чи інших утворених відповідно до законів України військових формувань, вчинене в умовах воєнного стану); чч. 1, 3 ст. 436-2 (виправдовування, визнання правомірною, заперечення збройної агресії РФ проти України, глорифікація її учасників).* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188666/>

28. Здоровило Т. Кремль залучає зрадників до реалізації проєкту про "зовнішнє управління" Україною – СБУ [Електронний ресурс] / Тарас

Здоровило // Україна молода. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. Подано повідомлення Служби безпеки України про викриття групи українських зрадників, які претендують на реалізацію ідеї президента РФ В. Путіна про "зовнішнє управління" Україною. Зазначено, що ці фігуранти переховуються у Росії, проголосили себе "єдиною легітимною владою" України і просувають план капітуляції Української держави. У повідомленні надано інформацію про членів цього угруповування, очолюваного головою забороненої партії "Держава" Д. Васильцем, а також вказано, що нещодавно вони та інші українські зрадники відвідали форум "єдності" у Москві, участь у якому взяли також ідеолог російського фашизму Дугін, депутати держдуми, блогери та "Z-воєнкори", які свої виступи присвятили просуванню тези Путіна, що для тривалого миру в Україні необхідно створити перехідну адміністрацію під контролем РФ та США, яка б тимчасово керувала Україною. На підставі зібраних доказів слідчі СБУ повідомили фігурантам про підозру за ч. 1 ст. 28, ч. 1 ст. 109 Кримінального кодексу України (КК України) – дії, вчинені з метою насильницької зміни чи повалення конституційного ладу або захоплення державної влади, а також змова про вчинення таких дій у складі групи. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188740/>

29. **Здоровило Т. Наймолодшому 12: СБУ викрила 7 неповнолітніх підпалювачів релейних шаф залізниці** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. Йдеться про викриття Службою безпеки України підпалювачів, які за завданням РФ діяли у північних і центральних областях України. Зазначено, що усі вони місцеві школярі та студенти, завербовані російськими спецслужбами на Телеграм-каналах, і для вчинення підпалів фігуранти використовували легкозаймисті суміші, а потім фіксували на відео загоряння пошкоджених об'єктів. Наразі вирішується питання щодо кваліфікації дій фігурантів і притягнення їх до відповідальності. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188784/>

30. **Здоровило Т. 15 років буцегарні: ГРУшник планував убивства військових на Чернігівщині** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 28 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про засудження до 15 років тюрми з конфіскацією майна за доказовою базою Служби безпеки України (СБУ) агента російської воєнної розвідки, який діяв на Чернігівщині. Як встановило розслідування, фігурант готувався до фізичної ліквідації українських воїнів на території регіону, задля чого планував використовувати саморобні вибухові пристрої (СВП) або дрони-камікадзе. За матеріалами слідчих та оперативників СБУ суд визнав зловмисника винним за двома статтями Кримінального кодексу України (КК України): ч. 2 ст. 111 (державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану); ч. 2 ст. 114-2 (несанкціоноване поширення інформації про рух, переміщення або розміщення ЗСУ чи інших утворених відповідно до законів України військових формувань, вчинене в умовах воєнного стану).* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/200>

31. **Здоровило Т. Рекетир з рф із спільниками "вибивав" молотками "данину" з мобілізованих та онкохворих** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 27 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про затримання в Чернівцях Службою безпеки України (СБУ) членів злочинної організації, яка тероризувала мешканців західних областей України. Як встановило розслідування, фігуранти під вигаданими приводами вибивали гроші із потерпілих, у тому числі з мобілізованих і поранених військових, онкохворих та їхніх родин. У повідомленні СБУ зазначено, що наразі слідчі готують підозру трьом затриманим лідерам банди і двом її активним учасникам за ч. 4 ст. 189 Кримінального кодексу України (КК України) - вимагання, вчинене організованою групою в умовах воєнного стану, поєднане із заподіянням тяжкого тілесного ушкодження, а також тривають заходи для притягнення до відповідальності всіх фігурантів і додаткової кваліфікації їхніх дій за створення злочинної організації та участь у ній.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/p-0/2006/>

32. **Здоровило Т. Російська агентка готувала теракти біля ТЦК та райвідділу поліції на Полтавщині** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про спецоперацію Служби безпеки України (СБУ), за результатами якої на Полтавщині затримано російську агентку, що готувала підриви біля місцевих адміністративних будівель українських військових і правоохоронців. Наразі фігурантці повідомлено про підозру за двома статтями Кримінального кодексу України (КК України): ч. 1 ст. 14, ч. 2 ст. 258 (готування до вчинення терористичного акту); ч. 2 ст. 28, ч. 1 ст. 263 (незаконне поводження з вибуховими речовинами).* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188777/>

33. **Здоровило Т. Статистика СБУ: кожен п'ятий із завербованих рф українців – неповнолітній** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про виступ в етері "Радіо Свобода" речника Служби безпеки України Артема Дехтяренка, який розповів про протидію підривній діяльності російських спецслужб проти України. Посадовець зазначив, що для здійснення терактів чи диверсій вербують молодь, яка легше піддається на психологічні маніпуляції, а також безробітних, судимих, людей із різними видами залежностей: з наркотичною, алкогольною, ігровою тощо. Речник СБУ наголосив, що останнім часом правоохоронці запобігли низці терактів у різних регіонах України, які зазвичай готують на замовлення російських спецслужб, а загалом із початку року в Україні відкрили 26 кримінальних справ за статтею про терористичний акт. Посадовець зазначив, що з метою протидії вербуванню українців, СБУ запустила офіційний чат-бот "Спали ФСБешика" у Telegram, на який, як і на "гарячу лінію" СБУ, можна повідомляти про підозрілі контакти з боку спецслужб РФ.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188726/>

34. **Здоровило Т. У в/ч Нацгвардії правоохоронці провели обшуки й вручили 4 підозри** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило

// Україна молода. – 2025. – 28 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про проведення співробітниками Державного бюро розслідувань (ДБР) і Служби безпеки України (СБУ) обшуків у військовій частині Національної гвардії № 4114 у Львові. Висвітлено обставини справи та зазначено, що правоохоронці відкрили кримінальне провадження за ст. 426-1 Кримінального кодексу України (КК України) - "Перевищення військовою службовою особою влади чи службових повноважень), за що передбачено від 8 до 12 років ув'язнення. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188638/>*

35. **Здоровило Т. Унікальні спецоперації за 3 роки великої війни: СБУ відзначає 33-річчя** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 25 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про діяльність Служби безпеки України в умовах воєнного стану. Зазначено, що СБУ була створена на основі Комітету державної безпеки (КДБ) УРСР після здобуття незалежності України, і 25.03.1992 Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон "Про Службу безпеки України", закріпивши створення СБУ як окремого державного органу. За час повномасштабного вторгнення РФ в Україну СБУ стала важливою частиною сил безпеки та оборони й робить великий внесок у захист країни, знищує ворога на полі бою, підриває його потенціал у тилу, викриває зрадників і ворожу агентуру всередині країни, здійснює унікальні спецоперації. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188567/>*

36. **Здоровило Т. "Чистка" у Києві: Кличко звільнив чиновників замішаних в земельних махінаціях** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 3 квіт. — Електрон. дані. *Йдеться про звільнення Київським міським головою Віталієм Кличком сімох столичних високопосадовців, які фігурували у розслідування про незаконне заволодіння землею в Києві. Зазначено, що правоохоронці 6 лютого 2025 р. викрили злочинну організацію на чолі з ексдепутатом Київської міської ради, за повідомленням медіа це нібито Денис Комарницький – лідер фракції "Блоку Леоніда Черновецького" у Київраді 2008 – 2010 рр. Фігурантів справи*

підозрюють у заволодінні цінною столичною землею під забудову, і за даними слідства, протягом 2023 – 2024 рр. підозрювані незаконно вивели з власності територіальної громади Києва землю в центрі міста вартістю 11,6 млн грн.. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188731/>

37. **Знає І. Втекти Комарницькому з України допомагали СБУ та поліція, а з Києва його вивозили у авто із табличкою "Вантаж 200" – розслідування** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 27 берез. — Електрон. дані. *Йдеться про втечу бізнесмена Дениса Комарницького, підозрюваного в організації масштабної корупційної схеми, що пов'язана з привласненням землі в Києві. За допомогою колишніх працівників Служби безпеки України та оперативників Національної поліції, він зміг виїхати з Києва, приховуючись під виглядом транспортування загиблих військових. Втеча була спланована з допомогою групи осіб, які забезпечили Комарницькому переміщення через Закарпаття до Румунії, де він попросив притулку. Наразі українські правоохоронці проводять розслідування та готуються оголосити Комарницького в міжнародний розшук.* Текст: <https://zn.ua/ukr/anticorruption/vtekti-komarnitskomu-z-ukrajini-dopomahali-pratsivniki-sbu-ta-politsiji-a-z-kijeva-joho-vivozili-u-avto-iz-tablichkoju-vantazh-200-rozsliduvannja.html>

38. **Івашков Ю. Б. Проблема впровадження проєктного управління в Державній прикордонній службі України** [Електронний ресурс] / Юрій Борисович Івашков, Вадим Олександрович Торічний, Ігор Олегович Фісалович // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 1. – С. 401-410. *Здійснено аналіз теоретичних і методологічних основ проєктного менеджменту як складової державного управління. Висвітлено генезис його впровадження у діяльність прикордонного відомства. Використано термінологічне тлумачення основних понять проєктного управління. Наголошено, що впровадження проєктного управління ДПСУ потребує удосконалення, оскільки необхідно завершити осмислення логічної послідовності виконання його процедур та елементів і врахування сучасних*

принципів та підходів, які характерні для проєктного управління у країнах-членах та країнах-партнерах НАТО. Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/19164/19178>

39. Ізбаш К. С. Форми діяльності Національної поліції щодо протидії нелегальній міграції [Електронний ресурс] / К. С. Ізбаш, І. В. Славінська // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 2. – С. 233-236. *Визначено правові засади статусу іноземців та осіб без громадянства, а також наведено терміни, які вживаються в міграційній сфері. Зазначено, що основним підрозділом, що безпосередньо виконує ключову роль у реалізації державної політики щодо протидії незаконній та нелегальній міграції, є Департамент міграційної поліції НПУ, пріоритетними завданнями якого є забезпечення та дотримання законів про міграцію, контроль за переміщенням іноземців та осіб без громадянства, протидія нелегальній міграції. Окреслено форми діяльності Національної поліції у протидії незаконній міграції, до яких відносяться: правові, організаційні, профілактичні, виховні, інформаційні. Зроблено висновок, що ефективність діяльності НПУ щодо протидії нелегальній міграції залежить від комплексного використання зазначених форм діяльності, які можуть змінюватися залежно від обставин практичного виконання поліцейськими покладених на них завдань.* Текст: http://www.lsej.org.ua/2_2025/56.pdf

40. Ірха Ю. Б. Типові помилки під час застосування поліцейських заходів примусу : на основі аналізу судової практики : наук.-практ. посіб. [для суддів, прокурорів, поліцейських, ін. працівників правоохорон. органів та ін.] / Ю. Б. Ірха, О. І. Бочек, В. А. Мацько ; М-во внутр. справ України, Держ. НДІ. – Вінниця : Нілан-ЛТД, 2024. – 306 с. : іл., табл. – *Шифр зберігання в Бібліотеці : Б375168* Розглянуто правові засади застосування поліцейських заходів примусу в Україні. Проаналізовано міжнародні стандарти, зарубіжний досвід США та правові позиції Європейського суду з прав людини (ЄСПЛ) щодо застосування працівниками правоохоронних органів фізичного впливу (сили), спеціальних засобів і

вогнепальної зброї. Виокремлено типові помилки під час застосування поліцейських заходів примусу, виявлені за результатами опрацювання рішень судів України за період 2016 – 2023 рр. Опрацьовано досвід застосування поліцейськими офіцерами громади Національної поліції України фізичного впливу (сили), спеціальних засобів і вогнепальної зброї, за результатами чого надано пропозиції щодо підвищення ефективності та законності застосування поліцейських заходів примусу в Україні.

41. **Кириченко А. Головні завдання фізичної підготовки під час професійного вдосконалення працівників поліції** [Електронний ресурс] / А. Кириченко, К. Миргородська // Молодий вчений. — 2025. — № 1. — С. 52-55. Проаналізовано значення фізичного тренування як невід’ємного елемента підвищення рівня професійної готовності правоохоронців до виконання службових обов’язків в умовах підвищеного фізичного та психологічного навантаження. Визначено ключові аспекти фізичної підготовки, такі як розвиток витривалості, сили, швидкості, координації рухів та реакції, які є необхідними для ефективного виконання службових завдань. Особливу увагу приділено розробці індивідуальних програм тренувань, спрямованих на врахування специфіки професійної діяльності поліцейських. Фізичне тренування розглянуто як фундаментальний елемент, що забезпечує ефективність діяльності і сприяє розвитку фізичних якостей, необхідних для виконання службових завдань, а також формуванню психологічної стійкості та морально-вольових якостей. Текст: <https://molodyivchenyi.ua/index.php/journal/article/view/6343>

42. **Кириченко О. В. Принципи сприяння громадян оперативним підрозділам правоохоронних органів під час протидії кримінальним правопорушенням** [Електронний ресурс] / О. В. Кириченко, А. Е. Вакуленко // Право і сусп-во. — 2024. — № 6. — С. 210-217. Визначено, що принципи сприяння громадян оперативним підрозділам правоохоронних органів під час протидії кримінальним правопорушенням ґрунтуються на принципах оперативно-розшукової діяльності, а саме: законності, дотримання прав і

свобод людини, добровільності, конфіденційності, своєчасності, взаємопогодженості, відповідальності й забезпечення особистої безпеки сторін. Зазначено, що сприяння громадян оперативним підрозділам під час протидії кримінальним правопорушенням повинно мати виключно добровільний, усвідомлений характер за умови обопільної згоди, а будь-які дії осіб, які добровільно погодилися сприяти оперативним підрозділам, повинні бути узгоджені з працівниками цих підрозділів. Наголошено, що працівники оперативних підрозділів відповідальні за безпеку громадян, які беруть участь у сприянні виконанню завдань, а останні навпаки не повинні ставити під загрозу безпеку життя та здоров'я працівників цих підрозділів. Текст: http://www.pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2024/6_2024/33.pdf

43. Комаров М. А. Порівняльний аналіз антикорупційного законодавства України та країн ЄС: імплементація та адаптація кращих практик [Електронний ресурс] / Максим Андрійович Комаров // Сучас. наук. журн. – 2024. – № 4 (2). – С. 50-56. Здійснено порівняльний аналіз антикорупційного законодавства України та країн Європейського Союзу з метою визначення кращих практик і можливостей їх імплементації в українській правовій системі. Розглянуто основні антикорупційні механізми, включаючи законодавчі акти, інституційну структуру та практичні заходи, що застосовуються у Польщі, Румунії та Німеччині. Проаналізовано основні положення українського антикорупційного законодавства, зокрема роль та функції Національного антикорупційного бюро України (НАБУ), Національного агентства з питань запобігання корупції (НАЗК) та Верховного антикорупційного суду (ВАКС). Виявлено основні досягнення та проблеми у функціонуванні антикорупційних органів в Україні. Надано рекомендації щодо вдосконалення українського антикорупційного законодавства, зміцнення незалежності антикорупційних органів і залучення громадянського суспільства до боротьби з корупцією. Текст: <https://mosjournal.com/index.php/journal/article/view/65>

44. **Корупційна схема в армії: ДБР затримало організаторів переведення військових у тил** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Йдеться про викриття Державним бюро розслідувань схеми, за якою військових переводили з передової в тиліві частини за гроші. Згідно з інформацією правоохоронців, учасники схеми брали по \$8 тис. за допомогу в переведенні військовослужбовців у частини, що не брали участі в активних бойових діях. До схеми були залучені чиновники Збройних сил України (ЗСУ) різних рівнів. Усім фігурантам справи повідомили про підозру в зловживанні впливом за попередньою змовою. Їм загрожує до восьми років ув'язнення з конфіскацією майна. ДБР наразі перевіряє понад 150 випадків незаконного переведення військових за цією схемою в межах досудового розслідування.* Текст: <https://gazeta.ua/articles/np/ korupcijna-shema-v-armiyi-dbr-zatrimalo-organizatoriv-perevedennya-vijskovih-u-til/1213357>

45. **Костира А. Кримінально-правові виклики для бізнесу в умовах воєнного стану** [Електронний ресурс] / Андрій Костира // Юрид. практика. – 2025. – 28 берез. – Електрон. дані. *Подано статистичні дані щодо кримінальних правопорушень, пов'язаних зі здійсненням господарської та інвестиційної діяльності, та вказано на головні проблеми кримінальних проваджень щодо бізнесу. Окреслено ключові норми законопроекту № 12439, головна мета якого - усунення корупційних ризиків у кримінальному процесі та передбачуваність правозастосування. Розглянуто деякі аспекти діяльності Бюро економічної безпеки (БЕБ) та відзначено посилення міжнародної співпраці українських правоохоронців, які все частіше звертаються із запитами про міжнародну допомогу для отримання необхідних доказів. Надано рекомендації підприємцям, як протистояти тиску на бізнес.* Текст: <https://pravo.ua/kryminalno-pravovi-vyklyky-dlia-biznesu-v-umovakh-voiennoho-stanu/>

46. **Кучер І. О. Виклики імплементації Римського статуту Міжнародного кримінального суду в кримінальне процесуальне**

законодавство України [Електронний ресурс] / І. О. Кучер // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 1. – С. 474-479. *Проаналізовано шляхи імплементації положень Римського статуту до національного кримінального процесуального законодавства України в умовах збройної агресії РФ. Розглянуто процес включення цих норм у національні правові акти України, зокрема внесення змін до Кримінального кодексу України (КК України) та Кримінального процесуального кодексу України (КПК України). Окреслено основні виклики, з якими стикаються українські правоохоронні органи й судова система при впровадженні міжнародних стандартів у національну практику. Вказано на важливість налагодження ефективної співпраці з Міжнародним кримінальним судом (МКС) для забезпечення справедливості у справах, що стосуються воєнних та інших міжнародних злочинів. Відзначено вплив збройної агресії РФ на процес імплементації Римського статуту, що спричинило додаткові складнощі в забезпеченні правосуддя в умовах війни. Надано рекомендації щодо подальшого розвитку українського правосуддя, гармонізації національного законодавства з міжнародними стандартами та посилення співпраці з МКС для забезпечення ефективної протидії міжнародним злочинам в умовах війни.* Текст: http://www.lsej.org.ua/1_2025/111.pdf

47. **Лазарева Д. В. Доказування у кримінальних провадженнях щодо воєнних злочинів** [Електронний ресурс] / Д. В. Лазарева // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 1. – С. 483-486. *Встановлено, що термін "воєнний злочин" законодавчо не закріплений в національному законодавстві, що значно ускладнює роботу правоохоронних органів у розслідуванні злочинів цієї категорії. Окреслено певну сукупність ознак, якими характеризуються воєнні злочини, та наголошено, що важливим компонентом доказування щодо воєнних злочинів є встановлення події кримінального правопорушення, тобто на початковому етапі розслідування воєнних злочинів основними завданнями є швидке встановлення наявності або відсутності достатніх доказів, що свідчать про ознаки злочину, а також виявлення обставин, які*

можуть виключати можливість кримінального провадження. Наголошено, що у зв'язку з цим уся діяльність на цій стадії зосереджена на зборі фактичних даних, які в подальшому повинні бути визнані достатніми для ухвалення процесуального рішення. Текст:

http://www.lsej.org.ua/1_2025/113.pdf

48. **Лиса А. Повернення на службу після СЗЧ: у ДБР пояснили оновлений алгоритм** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Наведено роз'яснення Державного бюро розслідувань щодо оновленого алгоритму дій після вчинення військовим самовільного залишення частини (СЗЧ), який почав діяти з 0103.2025. Зокрема окреслено порядок порушення кримінального провадження щодо особи, яка вчинила СЗЧ, а також зазначено, що кримінальне провадження не порушується, якщо СЗЧ триває до трьох днів: у такому випадку військовий може повернутися до частини, яку залишив, а також при поверненні відновлюються виплата грошового та здійснення продовольчого, речового, інших видів забезпечення. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770841-povernennia-na-sluzhbu-pislia-szch-u-dbr-poiasnily-onovleniyi-alhorytm>

49. **Лиса А. Рада відмовилася зменшити пенсії прокурорам** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 26 берез. — Електрон. дані. Наведено інформацію народного депутата Ярослава Железняка про те, що Верховна Рада України (ВР України) направила на повторне перше читання законопроект № 12278 щодо пенсійного забезпечення працівників прокуратури. Вказано, що законопроект передбачає зміну порядку виплати пенсій прокурорам за вислугу років. Згідно з новими нормами, пенсія за вислугу років для працівників прокуратури має виплачуватися тільки після звільнення з органів прокуратури. Ці зміни повинні припинити можливість отримання пенсій прокурорами, що працюють, які зараз мають виключне право отримувати пенсію за вислугу років, залишаючи свою посаду, а також отримувати зарплату у подвійному

розмірі. Також документ передбачає перерахунок пенсій для працівників прокуратури та силових структур із урахуванням змін у доходах населення та індексацією на рівень споживчих цін. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4767288-rada-vidmovylasia-zmenshyty-pensii-prokuroram>

50. **Лугова Ю. Вчиняли інформаційні диверсії: на Київщині діяло підпільне PR-агентство** [Електронний ресурс] / Юлія Лугова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. Зазначено, що на Київщині співробітники Служби безпеки України (СБУ) викрили підпільне PR-агентство, яке працювало на спецслужби РФ і вчиняло інформаційні диверсії проти України. Фігуранти працювали здебільшого на "медійному ринку" Європейського Союзу (ЄС), поширюючи матеріали, що дискредитують нашу державу і виправдовують російську агресію. Вказано, що для цього вони створили понад 200 сайтів, які фактично дублювали офіційні рупори Кремля. Для уникнення блокування всі вони були зареєстровані на фейкові акаунти. Їм повідомили про підозру за ч. 2 ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) – державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану. Текст: <https://fakty.ua/452362-sovershali-informacionnye-diversii-v-kievskoj-oblasti-dejstvovalo-podpolnoe-pr-agentstvo>

51. **Мамченко Н. Законопроект, що дозволяє стати суддями ВАКС працівникам НАЗК, податківцям та митникам, і пришвидшує повторну участь у конкурсі тих, хто не склав іспит, рекомендовано до прийняття** [Електронний ресурс] / Наталя Мамченко // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 10 квіт. – Електрон. дані. Окреслено ключові норми законопроекту № 13114 щодо скасування обмеження, що заважає кандидатам, у тому числі до Вищого антикорупційного суду (ВАКС), які не склали іспит чи не прийшли, взяти участь в конкурсах повторно протягом одного року. Також законопроектом пропонується зняти обмеження, яке забороняє бути кандидатами в судді ВАКС працівникам Національного агентства з питань запобігання корупції (НАЗК), Національного агентства України з питань

виявлення, розшуку та управління активами, одержаними від корупційних та інших злочинів (АРМА), податківцям і митникам. Як вважають народні депутати, потрібно прибрати обмеження для кандидатів на посаду судді, яке не дає їм повторно скласти кваліфікаційний іспит протягом року, в якому вони його не склали чи проігнорували, бо ці обмеження "видаються необґрунтованими під час дії в Україні воєнного стану та за наявності великої кількості суддівських вакансій". Текст:

<https://sud.ua/uk/news/publication/327959-zakonoproekt-pozvolayayuschiy-sotrudnikam-napk-nalogovikam-i-tamozhennikam-stat-sudyami-vaks-a-takzhe-uskoryayuschiy-povtornoe-uchastie-v-konkurse-dlya-tekh-kto-ne-sdal-ekzamen-rekomendovan-k-prinyatiyu>

52. **Михайлівська О. Держзрада і Голодомор** [Електронний ресурс] / Олена Михайлівська // Україна молода. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Йдеться про результати журналістського розслідування щодо діяльності посадових осіб, серед яких ексміністр культури Олександр Ткаченко, ексголова Українського інституту національної пам'яті (УНП) Антон Дробович, голова Національного агентства із забезпечення якості вищої освіти (НАЗЯВО) Андрій Бутенко, які, як стверджують розслідувачі, дискредитували та переслідували вчених і дослідників Голодомору, вимагаючи від них озвучити кремлівську версію втрат від голоду, а незгодних незаконно звільнили з посад та ліквідували Інститут дослідження Голодомору. Висвітлено етапи встановлення історичної правди про Голодомор-геноцид українців, починаючи з 1986 - 1987 рр., коли під тиском українського суспільства була створена очолювана Леонідом Кравчуком партійна комісія з метою встановлення чисельності жертв від Голодомору. Зазначено, що представники українських громадських організацій, політики та правозахисники неодноразово зверталися до Президента України та правоохоронних органів щодо антиукраїнської діяльності вказаних осіб, і на сьогодні Державне бюро розслідувань (ДБР) відкрило кримінальне провадження щодо О. Ткаченка та А. Дробовича за переслідування учених,

які займаються розкриттям злочинів кремлівської влади. Окрім того, 12.02.2025 Шевченківський районний суд м. Києва виніс ухвалу, якою зобов'язав Головне слідче управління Служби безпеки України (СБУ) зареєструвати кримінальне провадження за ст. 111 Кримінального кодексу України (КК України) – "Державна зрада" та розпочати досудове розслідування щодо дій вищезазначених осіб. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/188820/>

53. **Міновський В. В. Понятійно-категоріальний апарат діяльності Національної поліції України як суб'єкта запобігання корупційним та пов'язаним із корупцією правопорушенням** [Електронний ресурс] / В. В. Міновський // Наук. вісн. публіч. та приват. права. – 2024. – № 5. – С. 80-91. Встановлено, що НПУ має подвійний правовий статус суб'єкта запобігання корупції: загальний – як орган, який здійснює антикорупційну діяльність, реалізуючи свій статус як правоохоронного органа; спеціальний – як спеціально уповноважений суб'єкт у сфері протидії корупції. Окреслено повноваження НПУ та проаналізовано чинні законодавчі та нормативні акти. З'ясовано, що у системі НПУ повноваження спеціально уповноважених суб'єктів у сфері протидії корупції покладено на: Департамент внутрішньої безпеки; Департамент стратегічних розслідувань; Департамент боротьби з наркозлочинністю; Департамент карного розшуку; Головне слідче управління; Управління дізнання. Запропоновано визначення поняття "Національна поліція України як суб'єкт запобігання корупційним та пов'язаним із корупцією правопорушенням". Текст: <http://www.nvppp.in.ua/vip/2024/5/17.pdf>

54. **Міняйлук В. В. Види інформації з обмеженим доступом у діяльності Державної прикордонної служби України** [Електронний ресурс] / В. В. Міняйлук, М. М. Кузьмич // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 2. – С. 118-122. Досліджено нормативно-правову базу регулювання інформації з обмеженим доступом у ДПСУ. Класифіковано основні види такої інформації та визначено основні загрози інформаційній

безпеці в сучасних умовах. Вказано, що регулювання інформації з обмеженим доступом у ДПСУ базується на таких нормативних актах, як наказ Адміністрації ДПСУ № 501 та наказ Служби безпеки України (СБУ) № 383, які визначають категорії інформації, порядок її обробки та захисту. Виокремлено основні групи інформації за рівнем доступу, характером змісту та способом захисту. Окреслено основні загрози інформаційній безпеці, серед яких навмисне та ненавмисне розголошення, кібератаки, дезінформація та технічні загрози, що можуть вплинути на функціонування ДПСУ. Текст: http://www.lsej.org.ua/2_2025/28.pdf

55. **Мокич Д. Аеророзвідниця бригади патрульної поліції "Хижак" Оксана: Казали, що жінка слабша. Але виявилося, що в роботі ніякої різниці немає** [Електронний ресурс] / Дмитро Мокич, Василь Коряк ; бесіду вела Віолетта Кіртока // Цензор.НЕТ : [інтернет-портал]. – 2025. – 8 квіт. — Електрон. дані. Подано матеріали бесіди з командиром бригади патрульної поліції "Хижак" Дмитром Мокичем, відповідальним в бригаді за безпілотні системи Василем Коряком та аеророзвідницею бригади Оксаною, яка добровільно доєдналася до цього бойового підрозділу. Оксана розповіла про свою роботу в патрульній поліції, куди прийшла в 2017 р., та про особливості своєї служби як аеророзвідниці. Також співрозмовники поділилися думками щодо ролі жінок у війську та відзначили високу підготовку жінок-патрульних та їх дисциплінованість. Текст: <https://censor.net/ua/resonance/3545535/aerorozvidka-brygady-patrulnoyi-politsiyi-hyjak>

56. **Моргунова Т. І. Етичні виклики та правове регулювання використання інформаційних технологій у правоохоронній діяльності** [Електронний ресурс] / Тетяна Іванівна Моргунова // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 2. – С. 122 -137. Розглянуто сучасні тенденції цифрової трансформації правоохоронних органів, зокрема застосування штучного інтелекту (ШІ), аналітичних систем великих даних, систем відеоспостереження та біометричної ідентифікації. Окрему увагу

приділено аналізу етичних ризиків, що виникають у процесі цифровізації правоохоронної сфери, зокрема це: масове стеження за громадянами, втручання у приватне життя, дискримінаційний характер алгоритмічних рішень та відповідальність за дії III. Окреслено баланс між потребами забезпечення громадської безпеки та дотриманням прав людини, що є ключовою проблемою впровадження цифрових технологій у правозастосувальній діяльності. Здійснено огляд міжнародних і національних нормативно-правових актів, що регулюють використання інформаційних технологій у сфері безпеки. Проведено порівняльний аналіз регуляторних підходів Європейського Союзу (ЄС), США та України щодо правового статусу алгоритмічного правосуддя, захисту персональних даних і запровадження механізмів громадського контролю за цифровими технологіями. Акцентовано увагу на необхідності вдосконалення чинного законодавства з метою підвищення прозорості алгоритмічних рішень, усунення ризиків упередженості та гарантування захисту персональних даних громадян.

Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/20472/20447>

57. **НАБУ і САП завершили слідство у справі викритого на хабарництві чинного нардепа** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 9 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про завершення Національним антикорупційним бюро України і Спеціальною антикорупційною прокуратурою слідства у справі щодо народного депутата України 9-го скликання, підозрюваного у вимаганні неправомірної вигоди в особливо великому розмірі, за повідомленнями засобів масової інформації (ЗМІ) це народний депутат від фракції "Слуга народу" Микола Задорожній. Зазначено, що до вчинення злочину народний депутат залучив т.в.о. заступника керівника Департаменту карного розшуку Національної поліції України (НПУ), колишнього начальника Управління стратегічних розслідувань у Сумській області, який мав забезпечити передачу коштів від голови сільради до парламентарія через підпорядкованого йому працівника.

Наразі дії народного депутата кваліфіковано за ч. 4 ст. 368, ч. 3 ст. 27, ч. 2 ст. 15, ч. 4 ст. 368 Кримінального кодексу України (КК України), а дії поліцейських – за ч. 5 ст. 27, ч. 2 ст. 15, ч. 4 ст. 368 КК України. Текст: <https://pravo.ua/nabu-i-sap-zavershyly-slidstvo-u-spravi-vykrytoho-na-khabarnytstvi-chynnoho-nardepa/>

58. **Небитов А. Заступник голови Нацполіції Андрій Небитов: Російських вербувальників складно встановити, Telegram не співпрацює з правоохоронцями** [Електронний ресурс] / Андрій Небитов; бесіду вела Тетяна Бодня // Цензор. НЕТ : [інтернет-портал]. – 2025. – 25 берез. – Електрон. дані. Подано матеріали бесіди з заступником голови Національної поліції України – начальником кримінальної поліції Андрієм Небитовим про проблеми запобігання терористичним актам, до яких російські спецслужби залучають дітей та підлітків. Він розповів про методи, які використовує ворог для вербування молоді через соцмережі, та проінформував про хід розслідування низки злочинів. Також посадовець прокоментував справу про вбивства в Одесі активіста та волонтера Дем'яна Ганула, зауваживши, що одна з версій слідства - причетність до злочину РФ, оскільки активіст мав активну проукраїнську позицію. А. Небитов висловив думку щодо дискусії в суспільстві з питання права на вільне володіння вогнепальною зброєю та застеріг, що збільшення кількості зброї в легальному обігу може тягнути за собою збільшення кількості інцидентів з цією зброєю, зокрема поранень і вбивств - як умисних, так і випадкових. Текст: <https://censor.net/ua/resonance/3543083/zastupnyk-golovy-natspolitsiyi-andriyi-nyebytov>

59. **Ніколаєнко Т. Сховати награване. Як депутати рятують свої статки під виглядом турботи про оборонку** [Електронний ресурс] / Тетяна Ніколаєнко // Цензор. НЕТ : [інтернет-портал]. – 2025. – 27 берез. – Електрон. дані. Йдеться про запропоновану народним депутатом України Олександром Ткаченком правку до законопроекту № 12374-д "Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо посилення інституційної

спроможності Національного агентства України з питань виявлення, розшуку та управління активами, одержаними від корупційних та інших злочинів, та вдосконалення механізмів управління активами", якою передбачено, що "моніторинг способу життя (МСЖ) здійснюється Національним агентством виключно за період перебування особи, щодо якої він здійснюється у статусі суб'єкта декларування", а "строк здійснення МСЖ не може перевищувати 3 місяців з дня прийняття рішення про його здійснення". Наведено заяву громадської ради Національного агентства з питань запобігання корупції (НАЗК), у якій наголошено, що "ухвалення цієї правки фактично знищить можливість НАЗК проводити МСЖ попри те, що цей інструмент показав свою ефективність, дозволивши виявити лише у 2024 році необґрунтованих активів на близько 740 млн грн". Окрім того, НАЗК у своєму зверненні до Верховної Ради України (ВР України) також закликала відстояти збереження інструменту, що довів свою ефективність у подоланні корупції, та висловило застереження, що "обмеження МСЖ лише періодом перебування у статусі декларанта унеможливить оцінку законності статків, набутих раніше, та надасть можливість пояснювати походження активів законними доходами до початку публічної служби", що, у свою чергу, "створює ризик узаконення необґрунтованих активів і звільнення від відповідальності після звільнення". Розглянуто ситуацію навколо низки справ, порушених внаслідок здійснення МСЖ, та зазначено, що Комітет ВР України з питань запобігання корупції, який спершу частково схвалив правку, потім її відхилив, акцентувавши, що ці норми суперечать євроінтеграційним зобов'язанням України.

Текст:

<https://censor.net/ua/resonance/3543494/pryhovani-statky-deputativ-deputaty-pryhovuyut-dohody>

60. Опіка над майном осіб, зниклих безвісти за особливих обставин: що треба знати [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 8 квіт. – Електрон. дані. Наведено роз'яснення Міністерства внутрішніх справ (МВС) України щодо встановлення опіки над майном осіб, зниклих

безвісти за особливих обставин. Зазначено, що правовий статус осіб, зниклих безвісти за особливих обставин, визначає Закон України від 12.07.2018 № 2505-VIII "Про правовий статус осіб, зниклих безвісти за особливих обставин", відповідно до якого особливими обставинами вважаються збройний конфлікт, воєнні дії, тимчасова окупація частини території України, надзвичайні ситуації природного чи техногенного характеру. З моменту внесення даних про особу, зниклу безвісти, до Єдиного реєстру осіб, зниклих безвісти за особливих обставин, над майном такої особи може бути встановлено опіку в порядку, передбаченому Цивільним кодексом України (ЦК У). Заходи для встановлення опіки над майном фізичної особи, зниклої безвісти за особливих обставин, вживаються нотаріусом шляхом проведення опису відповідного майна та призначення опікуна над таким майном. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/opika-nad-maynom-osib-zniklih-bezvisti-za-osoblivih-obstavin-shcho-treba-znati.html>

61. **Перевірка НАЗК виявила недоліки в організації роботи ДСА України щодо запобігання корупції** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 28 берез. – Електрон. дані. *Йдеться про результати проведеної Національним агентством з питань запобігання корупції (НАЗК) планової перевірки щодо запобігання та виявлення корупції в діяльності Державної судової адміністрації України (ДСА України). Зазначено, що перевірка засвідчила активну діяльність антикорупційного уповноваженого ДСА України, який у співпраці з НАЗК запровадив системний підхід до впровадження антикорупційних політик у місцевих (апеляційних) судах шляхом впровадження роботи антикорупційних уповноважених, визначених з числа працівників суду. Водночас виявлено низку недоліків, що негативно впливають на ефективність реалізації антикорупційної політики в органі, серед яких - формальний підхід до розробки антикорупційної програми та відсутність належного аналізу джерел виникнення корупційних ризиків. Акцентовано, що факти, встановлені НАЗК під час перевірки, свідчать про необхідність розвитку антикорупційної інфраструктури в системі*

забезпечення діяльності судової гілки влади ДСА України шляхом запровадження аналізу контрагентів, антикорупційної експертизи договорів, якісного дослідження внутрішнього середовища ДСА та аналізу механізмів вчинення корупційних правопорушень, які вже є предметом судового розгляду. Текст: <https://pravo.ua/perevirka-nazk-vyiavy-la-nedoliky-v-orhanizatsii-roboti-dsa-ukrainy-shchodo-zapobihannia-koruptsii/>

62. Петренко С. Роль спорту у підготовці та стресостійкості поліцейських [Електронний ресурс] / С. Петренко, А. Кириченко // Молодий вчений. — 2024. — № 7. — С. 79-82. *Розглянуто основні аспекти професійної підготовки поліцейських в умовах воєнного часу. Вказано на важливість психофізичної та бойової підготовки правоохоронців для ефективного виконання службових обов'язків. Наголошено на необхідності безперервної підготовки поліцейських, адаптованої до екстремальних умов, зокрема в зоні бойових дій та прифронтових регіонах. Висвітлено міжнародні підходи до підготовки поліцейських, зокрема надано інформацію про досвід США, Великої Британії, Німеччини, Франції, Фінляндії, Японії та Польщі. Зроблено висновок, що високий рівень фізичної підготовленості та психоемоційної стабільності є ключовими факторами для поліцейських у боротьбі з екстремальними ситуаціями.* Текст:

<https://molodyivchenyi.ua/index.php/journal/article/view/6291>

63. Пісоцька К. О. Захист прав та інтересів дітей: фокус діяльності ювенальної превенції Національної поліції під час воєнного стану [Електронний ресурс] / Каріна Олександрівна Пісоцька // Наук. перспективи. — 2025. — № 2. — С. 1542-1554. *Розглянуто особливості та специфіку діяльності ювенальної превенції НПУ під час дії воєнного стану. Окреслено завдання та повноваження підрозділів ювенальної превенції щодо захисту прав і законних інтересів дитини, серед яких - діяльність ювенальної превенції в частині евакуації дітей із зони бойових дій та профілактика правопорушень серед неповнолітніх. Здійснено аналіз міжнародного та національного законодавства у сфері захисту прав дітей. Вказано на*

численні порушення прав дитини у зв'язку із повномасштабним вторгненням РФ. Встановлено, що в Україні охорона прав та інтересів дитини є цілісною системою, що включає заходи державного та недержавного характеру, спрямовані на забезпечення повноцінного життя, всебічного виховання і розвитку дитини та захисту її прав. Наголошено на таких важливих напрямках діяльності ювенальної превенції НПУ як: виявлення невиконання батьками обов'язків по догляду, вихованню чи розвитку дитини; забезпечення безпекового середовища дітей; формування правової свідомості дитини; профілактика правопорушень серед неповнолітніх тощо. Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20815/20791>

64. Пчеліна О. В. Особливості виявлення та фіксування кримінальних правопорушень проти довкілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України [Електронний ресурс] / Оксана Василівна Пчеліна, Віталій Борисович Пчелін // Успіхи і досягнення у науці. – 2025. – № 2. – С. 165-176. Акцентовано, що потрібно акумулювати зусилля національних правоохоронних органів, судово-експертних установ, представників Міжнародного кримінального суду (МКС), міжнародних експертів, громадськості та медіа для максимально повного документування екологічних воєнних злочинів. Доведено, що основним способом фіксування кримінальних правопорушень проти довкілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України, є проведення огляду місця події. Виокремлено процесуальні та криміналістичні особливості проведення огляду місця подія за фактом учинення кримінальних правопорушень проти довкілля, пов'язаних зі збройною агресією проти України. Наголошено на необхідності залучення спеціалістів до роботи слідчо-оперативної групи під час виявлення, фіксування, вилучення й упакування слідової й іншої інформації, важливої для вирішення завдань кримінального провадження. Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/20476/20451>

65. Раді запропонували законопроект про чіткі правила застосування сили Нацгвардією [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025.

– 24 берез. – Електрон. дані. Вказано, що законопроект № 10311 щодо вдосконалення правових засад застосування заходів примусу військовослужбовцями Національної гвардії України (НГУ) чітко визначає повноваження НГУ без їх розширення. Законопроект передбачає: визначення умов застосування сили, спецзасобів чи зброї; закріплення принципів законності, необхідності та пропорційності; встановлення жорстких обмежень щодо застосування сили проти вразливих груп; впорядкування використання спецзасобів, зокрема заборону ударів по життєво важливих зонах, надмірного використання сльозогінного газу та застосування водометів у холодну пору року. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/radi-zaproponuvali-zakonoproekt-pro-chitki-pravila-zastosuvannya-sili-nacgvardieyu.html>

66. **Сачко О. В. Процесуальна форма та проблеми її оптимізації в аспектах ефективності діяльності слідчих і детективів** [Електронний ресурс] / О. В. Сачко, О. В. Хорошун // Право і сусп-во. – 2024. – № 6. – С. 223-228. Проаналізовано процесуальні форми діяльності слідчих і детективів у кримінальному провадженні. Розглянуто нормативно-правове регулювання повноважень детективів відповідно до Закону України "Про оперативно-розшукову діяльність", Кримінального процесуального кодексу України (КПК України) та інших законодавчих актів. Виокремлено особливості організації роботи детективів, зокрема здійснення ними слідчих (розшукових) дій, негласних слідчих дій та оперативно-розшукових заходів. Вказано на існуючі правові колізії, такі, як суперечності між статтями КПК України та законами України про Національне антикорупційне бюро України (НАБУ) та про Бюро економічної безпеки (БЕБ). Запропоновано напрями реформування процесуальної форми, а саме: оновлення процесуальних норм з урахуванням сучасних технологічних можливостей; впровадження цифрових технологій; спрощення процедури доказування; підвищення кваліфікації працівників та забезпечення їх необхідними

ресурсами.

Текст:

http://www.pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2024/6_2024/35.pdf

67. **Семеренко І. Стежать за "буденністю життя" громадян: чати ОСББ читають правоохоронці, - поліція** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 квіт. — Електрон. дані. *Про моніторинг правоохоронцями листувань громадян у спільнотах об'єднання співвласників багатоквартирних будинків (ОСББ) через месенджери повідомили у поліції Київської області. Зазначено, що офіцери у такий спосіб "в обов'язковому порядку" стежать за "буденністю життя" громадян певних районів, аби не допустити вчинення правопорушень, як адміністративних, так і кримінальних. Також вони реагують на всі скарги, які учасники чатів висловлюють у месенджерах. У разі, якщо такі скарги фіксуються, представники поліції, закріплені за певною територією, виїжджають на місце. Вказано, що доступ до чатів поліція отримує через очільників ОСББ: вони знайомляться із ними, а ті додають їх у листування. Такі дії роблять для того, аби зробити життя мешканців громад безпечнішим, а спілкування із правоохоронцями було "швидким та зручним".*

Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/700057-chati-osbb-policiya-vidstezhuye-listuvannya>

68. **Скочиляс-Павлів О. В. Цифровізація публічного адміністрування як інструмент запобігання корупції** [Електронний ресурс] / Ольга Василівна Скочиляс-Павлів // Успіхи і досягнення у науці. – 2024. – № 10. – С. 283-290. *Окреслено основні аспекти цифровізації за найважливішими сферами суспільного життя та з'ясовано їх вплив на зменшення корупції, зокрема в судочинстві, медицині, сфері внутрішніх справ, будівництві. Досліджено процеси цифровізації, які адмініструє Національне агентство з питань запобігання корупції (НАЗК), серед яких: Єдиний державний реєстр декларацій, реєстр порушників, Єдиний портал повідомлень викривачів, Єдиний державний реєстр звітності політичних партій, санкційний портал, портал доброчесності. Акцентовано, що*

цифровізація та інновації є ключем до доброчесності та ефективного запобігання корупції.

Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/sas/article/view/18030/18087>

69. **Суд ухвалив рішення передати у комунальну власність "Палац" у Вінницькій області** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 29 берез. – Електрон. дані. Зазначено, що Могилів-Подільська окружна прокуратура встановила факт безхазяйності нерухомого майна, розташованого на території Вендичанської селищної громади, а саме – пам'ятки архітектури національного значення. Йдеться про об'єкт "Палац" кінця XVIII ст. в селі Серебринці площею майже 1,3 тис. кв. м та вартістю понад 63 млн грн. Від 1979 р. він перебуває під охороною держави як пам'ятка архітектури. Оскільки відсутність власника будівлі такого статусу загрожує її збереженню як об'єкта культурної спадщини, створює загрозу пошкодження чи знищення, прокуратура звернулася до суду з вимогою про передачу у комунальну власність зазначеного нерухомого майна.

Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/sud-uhvaliv-rishennya-peredati-u-komunalnu-vlasnist-palac-u-vinnickiy-oblasti.html>

70. **Сурник В. Легалізація невідкладного обшуку: особлива роль суду** [Електронний ресурс] / Віктор Сурник // Юрид. практика. – 2025. – 2 квіт. – Електрон. дані. Йдеться про проблеми проведення обшуку без ухвали слідчого судді у невідкладних випадках. Зазначено, що проведення такої слідчої дії як обшук житла чи іншого приміщення, яке перебуває у володінні особи, чітко регламентовані Кримінальним процесуальним кодексом України (КПК України), а клопотання слідчого чи прокурора про проведення обшуку має містити чітке обґрунтування для отримання дозволу суду на проникнення до житла чи іншого володіння особи. Вказано на тенденції останніх років, які свідчать про використання правоохоронцями у своїй практиці невідкладних обшуків задля збирання доказів в кримінальному провадженні з подальшою їх легалізацією в суді, що суперечить нормам КПК України. Проаналізовано судову практику щодо

клопотання про проведення невідкладного обшуку постфактум та акцентовано на постановах з цього питання Верховного Суду, які "мають важливе значення для правозастосовної практики щодо невідкладності проведення обшуків органами дізнання, та вплинуть на підходи останніх щодо використання такого механізму задля збирання доказів". Окрім того висловлено застереження, що "така поведінка правоохоронців повинна викликати міжнародний осуд, відповідні дії правоохоронних органів можуть спричинити претензії з боку міжнародних організацій, таких як Венеціанська комісія та Рада Європи". Текст: <https://pravo.ua/lehalizatsiia-nevidkladnoho-obshuku-osoblyva-rol-sudu/>

71. **Тертишник В. М. Роль електронних інформаційних систем у діяльності органів кримінальної юстиції США і Канади** [Електронний ресурс] / Володимир Митрофанович Тертишник // Наук. перспективи. – 2025. – № 2. – С. 1607-1620. Висвітлено досвід застосування електронних інформаційних систем у діяльності органів кримінальної юстиції Сполучених Штатів Америки і Канади. Проаналізовано їхню роль у кримінальному провадженні та окреслено наслідки впровадження цифрових технологій у цій сфері. Особливу увагу приділено питанням безпеки, збереження конфіденційної інформації та забезпечення прав сторін у процесі цифровізації кримінального судочинства. Вказано, що США та Канада активно використовують цифрові технології для автоматизації обробки інформації, взаємодії між учасниками процесу та оптимізації судових процедур. Зокрема наголошено, що Канада має унікальний досвід залучення сторони захисту до обміну електронними документами, що є важливим кроком у напрямку забезпечення прозорості та рівноправності учасників судового процесу. Зроблено висновок про важливість розробки стратегії цифровізації кримінального провадження в Україні, адаптації зарубіжного досвіду до національних реалій та впровадження нових технологічних рішень для підвищення ефективності правоохоронної діяльності. Текст: <http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20820/20796>

72. **Франтовський Є. М. Особливості адміністративного забезпечення діяльності Державного бюро розслідувань: система принципів та правові засади** [Електронний ресурс] / Є. М. Франтовський // Наук. вісн. публіч. та приват. права. – 2024. – № 5. – С. 80-91. *Визначено принципи діяльності ДБР, серед яких професіоналізм і персональна відповідальність. Запропоновано власний підхід до систематизації відповідних засад діяльності ДБР, а саме визнано доцільним поділити засади на дві групи: на загальноправові засади, до яких відноситься верховенство права, законність та справедливість; на функціональні засади, а саме: неупередженість, незалежність і персональна відповідальність кожного працівника, відкритість та прозорість діяльності, політична нейтральність і позапартійність, єдиноначальність у реалізації повноважень ДБР.* Текст: <http://www.nvppp.in.ua/vip/2024/5/25.pdf>

73. **Хаджирадєва В. Україна отримала черговий транш від МВФ, а разом з ним нові вимоги** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 квіт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала про надходження до державного бюджету близько 400 млн доларів чергового траншу Міжнародного валютного фонду (МВФ). Зауважено, що попри отримання Україною чергового траншу, терміни чотирьох діючих маяків перенесено, а саме: призначення нового керівника Бюро економічної безпеки (БЕБ); подання законопроекту про ризик критичних третіх осіб фінансового сектора; публікацію зовнішнього аудиту ефективності Національного антикорупційного бюро України (НАБУ); внесення змін до Кримінального процесуального кодексу для посилення боротьби з корупцією, у т.ч. у контексті скасування так званих "правок Лозового".* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4769124-ukraine-otrymala-cherhovyi-transh-vid-mvf-a-razom-z-nym-novi-vymohy>

74. **Хорошун О. Юридична визначеність та проблеми синтезування слідчих і оперативних функцій у статусі детективів НАБУ**

[Електронний ресурс] / О. Хорошун // Юрид. вісн. – 2024. – № 6. – С. 188-193. *Проаналізовано сучасний стан нормативно-правового регулювання статусу детективів, зокрема їх роль у кримінальному провадженні. Виявлено ключові правові колізії, які негативно впливають на ефективність виконання покладених на них завдань. Обґрунтовано необхідність удосконалення процесуального статусу детективів Національного антикорупційного бюро України шляхом чіткого розмежування їхніх повноважень, створення галузевого розподілу функцій між слідчими й оперативними підрозділами, впровадження інституту помічника детектива, який здійснював би юридичний і технічний супровід повсякденної роботи детективів. Доведено, що зміцнення юридичної визначеності повноважень детективів сприятиме усуненню конкуренції між різними суб'єктами кримінального провадження, вдосконаленню координації їхньої діяльності та формуванню досконалого доказового права.* Текст: http://yurvisnyk.in.ua/v6_2024/22.pdf

75. **Чаплинський К. О. Особливості організації проведення слідчих (розшукових) дій в умовах надзвичайних правових режимів (епідемія, пандемія)** [Електронний ресурс] / Костянтин Олександрович Чаплинський // Наук. перспективи. – 2025. – № 2. – С. 1647-1655. *Наголошено, що органи та підрозділи Національної поліції України (НПУ) здійснюють правоохоронну діяльність в надзвичайних умовах, що зумовлює потребу в розробці інноваційних підходів до організації розслідування. Схарактеризовано основні чинники, що впливають на специфіку організації процесуальних дій у кримінальному провадженні в умовах епідемії (пандемії). Зосереджено увагу на питаннях створення сучасної дієвої системи криміналістичного забезпечення проведення процесуальних дій, організації розслідування та використання спеціальних знань. Акцентовано, що правильна організація досудового розслідування кримінальних правопорушень в умовах епідемії (пандемії), чітка й узгоджена діяльність працівників різних підрозділів НПУ дозволяють здійснювати процесуальну*

діяльність ефективно й раціонально, отримуючи необхідний обсяг доказової інформації.

Текст:

<http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/20823/20799>

76. **Шевчук А. Українці назвали сфери, де найчастіше вимагають хабарі** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 квіт. — Електрон. дані. *Наведено результати опитування, проведеного Київським міжнародним інститутом соціології (КМІС), згідно з якими, за останній рік ситуація з хабарями в Україні погіршилася. Найчастіше українці стикаються з проявом корупції в школах та при отриманні медичних послуг, а також зріс рівень корупції у сфері приватизації, володіння та користування землею та в податковій сфері. Крім того, 25 % українців заявили, що стикалися з вимаганням хабарів від співробітників Національної поліції (включаючи патрульну поліцію).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4770362-ukrainsi-nazvaly-sfery-de-naichastishe-vymahauit-khabari>

77. **Як декларувати цінні папери – НАЗК** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 1 квіт. – Електрон. дані. *Подано роз'яснення Національного агентства з питань запобігання корупції (НАЗК) щодо декларування цінних паперів відповідно до вимог Закону України "Про запобігання корупції". Зокрема у документі НАЗК подано інформацію, що належить до цінних паперів, а також акцентовано на особливостях декларування акцій, у тому числі і проданих за процедурою примусового викупу.* Текст: <https://pravo.ua/iak-deklaruvaty-tsinni-papery-nazk/>

Підготовлено відділом інформаційного забезпечення органів влади

Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого

10 квітня 2025 року

Відповідальний за випуск: Зайченко Н. Я.